
دبیر انجمن زغال سنگ کشور مطرح کرد

ضرورت تقویت سطح ایمنی
 در معادن کشور

دبیر انجمن زغال سنگ کشور گفت: معادن زغال سنگ 
کشور نیازمند رسیدگی و اختصاص تسهیلات است تا ضمن 
جلوگیری از خروج ارز بتوانیم ایمنی معادن را حفظ کنیم و 

شاهد چنین حوادث دردناکی نباشیم.
به گزارش ایرنا، »سعید صمدی« درخصوص نوسازی تجهیزات 
و ســرمایه گذاری در معادن برای کاهش حوادث، اظهار داشــت: 
معادن زغال ســنگ در چند ســال اخیر مغفول مانده و به جای 
ســرمایه گذاری در معادن و خرید از معدن کاران داخلی، بیشتر بر 

واردات تاکید شده است.
او افزود: بر اساس آخرین آمارها ۸۰۰ میلیون دلار زغال سنگ 
در یک سال وارد کشور شده است که اگر ۸۰ میلیون دلار به بخش 
معادن اختصاص پیدا می کرد امروز شاهد چنین حوادثی نبودیم. 
ضمن اینکه برای تجهیز ایمنی معادن ۳۰ میلیون دلار نیاز داریم.
دبیر انجمن زغال سنگ کشــور تاکید کرد: ما نگران وضعیت 
سایر معادن و معدنکاران هستیم. معادن زغال سنگ کشور نیازمند 
رسیدگی و اختصاص تسهیلات است تا ضمن جلوگیری از خروج 
ارز بتوانیــم ایمنی معادن را حفظ کنیم و شــاهد چنین حوادث 

دردناکی نباشیم.
صمدی افزود: حرکت به سمت مکانیزاسیون معادن در راستای 
افزایش ســطح فناوری و استفاده از تجهیزات مدرن و فناورانه در 
معــادن با هدف جلوگیری از ارزبری، کاهش نیروی کار در معادن 

و افزایش تولید از دیگر مباحث مورد تاکید است.
تاکید بر به روزرسانی تجهیزات در معادن

»محمدرضا بهرامن«؛ رئیس خانه معدن ایران نیز درباره حوادث 
معادن به خاطر نبود استانداردهای لازم ایمنی و سرمایه گذاری در 
این عرصه گفت: پیش از این هشدار داده بودم که وضعیت ایمنی 
و ســلامت کارگران در معدن زغال سنگ کشور در بدترین حالت 

خود قرار دارد.
وی با تاکید بر ضرورت نوسازی تجهیزات و ماشین آلات معادن 
زغال ســنگ، افزود: قدیمی بودن تجهیزات و ماشــین آلات معادن 
زغال سنگ از یک سو مشکلاتی را ایجاد کرده است و از طرف دیگر، 
تجهیزات ایمنی معادن زغال نظیر دستگاه های هشداردهنده گازهای 
خطرناک، سیستم های ضدجرقه، تهویه مطلوب و امکانات مربوط به 
نگهداری از سقف و دیواره های معادن به شدت ناکاراست و هر لحظه 
این خطر وجود دارد که با انفجاری مهیب یا ریزش سقف و دیواره ها، 

معدن کاران را از دست بدهیم. 
وی، توجه به سرمایه گذاری در حوزه تجهیزات و آموزش و استفاده 
از تجهیزات به روز ، نبود ســرمایه گذاری کافی در معادن زیرزمینی 
به ویژه معادن زغال ســنگ، را مورد انتقاد قرار داد و گفت: اصرار ما 
بــر برخورداری از حمایت های تمام قد حکمرانی بخش معدن از این 
صنعت به این دلایل بود که وضعیت زغال سنگ در مقایسه با دیگر 

فعالیت های معدنی بسیار آسیب پذیرتر است.
گفتنی است، طبق گفته کارشناسان، نظارت دقیق و با احساس 
مسئولیت بر وضعیت معادن هر چند که متولی آن بخش خصوصی 
باشــد نیاز است. حادثه تلخ انفجار معدن زغال سنگ »معدنجو«  
در طبس که منجر به جان باختن ۴۹ نفر از معدن کاران خدوم و 
زحمتکش شد باید تلنگری بر توجه بیشتر به سرمایه گذاری به منظور 
ایمن سازی معادن سراسر کشور است تا دوباره شاهد حوادث غمبار 
از این دست نباشیم. هر چند اگر در حوادث گذشته، برخورد مؤثر با 
عوامل در سطوح مختلف مدیریتی، صورت می گرفت شاهد چنین 

حادثه ای نبودیم.

چراغ سبز پول های حقیقی به بورس
همزمان با آغاز روند صعودی شاخص بورس و روند ورود دوباره 
سرمایه های خرد به بازار، ارزش معاملات خرد سهام و صندوق های 

سهامی به محدوده 5/5 همت رسید.
بــه گزارش خبرگزاری تســنیم، طبق آخرین آمــار اداره نظارت بر 
بورس های سازمان بورس، ارزش معاملات خرد سهام و صندوق های سهامی 
از یک هفته گذشته با رشد همراه بوده و در مسیر صعودی قرار گرفته است.

همزمان با آغاز روند صعودی شــاخص بــورس و روند ورود دوباره 
ســرمایه های خرد به بازار، ارزش معاملات خرد ســهام و صندوق های 
سهامی روز سه شنبه، به محدوده 5/5 همت رسید، این رقم در معاملات 

روز دوشنبه پنج هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان بود.
در معاملات روز سه شــنبه بازار، ارزش معاملات خرد ســهام نیز، با 
2۰۰ میلیارد تومان افزایش، نسبت به روز دوشنبه، به چهار هزار و ۳۰۰ 

میلیارد تومان رسید.
در ادامــه ایــن گزارش، خالــص ورودی پول حقیقی در ســهام و 
صندوق های ســهامی مورد بررسی قرار گرفته، بر این اساس در روزهای 
دوشنبه و سه شنبه گذشته رقمی بالغ بر ۸6۰ میلیارد تومان پول، از این 

مسیر وارد بازار شده است.
همچنین، خالص ورودی پول حقیقی در سهام طی روزهای دوشنبه 

و سه شنبه، رقمی حدود ۸۰۰ میلیارد تومان اعلام شده است.
 ایــن میــزان در یک هفته اخیر تحت تاثیر اعــلام برنامه های وزیر 
امور اقتصادی و دارایی و رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار، با افزایش 

همراه شده است.
 رکورد ۲ ماهه ارزش معاملات زده شد

شــاخص کل بازار ســرمایه هم در روزهای اخیر در روندی صعودی 
قرار داشته است. در همین راستا شاخص کل بازار سرمایه در طول یک 
هفته گذشته نزدیک به 1۰۰ هزار واحد بالا آمده است که به نظر می رسد 

نویدبخش پایان روزهای رکودی بازار سرمایه است.
لازم به ذکر اســت وضعیت شاخص هموزن نیز مشابه شاخص کل 
بازار ســرمایه بوده، و در طول دو هفته گذشته نزدیک به 7۰ هزار واحد 

)11 درصد( رشد را تجربه کرده است.
اولین نکته ای که درخصوص ادامه دار بودن روند صعودی بازار سرمایه 
مــورد توجه فعالان بازار اســت، ارزش معاملات خرد اســت. بر همین 
اســاس ارزش معاملات خرد )سهام به اضافه حق تقدم( در روز گذشته 
)چهارشــنبه( مبلغ 61۸1 میلیارد تومان بود که در واقع رکورد دو ماه 

گذشته خود را شکست. 
این در حالی اســت که ارزش معاملات خرد دیروز نیز نسبت به روز 

سه شنبه بالاتر بود که مجدد رکوردشکنی دیگری به حساب می آید.

واردات ۳۴ هزار خودرو 
از سال ۱۴۰۱ تاکنون

 واردات خودرو از ۱۴۰۱ تا پایــان نیمه اول ۱۴۰۳ در مجموع 
۳۳ هزار و ۹۱۱ دستگاه بوده است.

به گزارش خبرگزاری فارس؛ بر اساس آمار گمرک در سال 1۴۰2 در 
مجموع 11 هزار و 2۳6 دســتگاه خودرو سواری به ارزش 22۳ میلیون و 
۸61 هزار دلار خودرو از گمرکات کشــور ترخیص شــده است و در سال 
1۴۰1 نیز در مجموع ۴11 خودروی سواری به ارزش 1۳ میلیون و ۳۸۴ 

هزار دلار وارد کشور شد. 
بنابرایــن طی ســال های 1۴۰1 و 1۴۰2 در مجموع 11 هزار و 6۴7 
دســتگاه خودروی ســواری به ارزش 22۳ میلیــون و ۸7۴ هزار و ۳۸۴ 
 خودرو به کشور وارد شده است. با احتساب تعداد خودروهای وارد شده در 
شش ماهه ابتدای امسال از سال 1۴۰1 تا پایان نیمه دوم سال جاری ۳۳ هزار 
و ۹11 هزار خودرو از گمرکات کشور ترخیص و واردات کشور شده است. 
بر اساس تازه ترین آمار گمرک جمهوری اسلامی ایران، در شش ماهه 
اول سال جاری 22 هزار و 26۴ دستگاه خودرو سواری از گمرکات ترخیص 
قطعی و وارد کشور شده است که ارزش این تعداد خودرو وارداتی به کشور 
۴۳۸ میلیون و 557 هزار دلار بوده است. همچنین در شش ماهه ابتدای 
ســال گذشته 17۳6 خودروی ســواری به کشور وارد شده بود که ارزش 

وارداتی خودروی سواری در این مدت ۳6 میلیون و 565 هزار دلار بود.
ادامه چرخش در بر پاشنه 5۰ ساله

این در حالی است که با اصرار وزیر صمت سابق و در شرایط ناترازی 
برقی که حالا به عنوان وزیر نیرو به آن اذعان دارد و مردم را به اســتفاده 
از پنکه در دمای ۴۰- 5۰ درجه فرا می خواند ۴۹27 خودرو برقی تا پایان 
مرداد وارد کشور شده که قیمت آن از توان خرید مردم بسیار بالاتر است. 
در واقع، از زمان آغاز ثبت سفارش واردات خودروهای برقی تا پایان مرداد، 
26 هزار و 6۳۰ خودرو برقی توسط شرکت های واردکننده ثبت سفارش و 

از این تعداد ۴۹27 دستگاه خودرو وارد کشور شده است. 
بنابراین در حالی که وعده داده شــده بود در زمســتان 1۴۰1 و بهار 
1۴۰2 حدود 2۰۰ هزار خودرو به کشــور وارد شود بعد از گذشت حدود 
دو ســال از عملیاتی شــدن واردات خودرو هنوز به یک چهارم آن وعده 

نیز عمل نشده است. 
گفتنی است طی روزهای اخیر محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
از اختصاص یک میلیارد دلار برای واردات خودرو خبر داد. در نهایت نیز 
محمــد اتابک وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که با همکاری این 
دو دستگاه، واردات خودرو با قوت خود ادامه خواهد داشت اما این تعداد 
واردات، کمکی به رقابتی شــدن بــازار و افزایش کیفیت تولیدات داخلی 
نمی کنــد و در وضعیت صنعت خودرو به همان پاشــنه 5۰ ســال اخیر 

خواهد چرخید. 

۲ طرح اعضای بریکس 
برای شکست انحصار دلار آمریکا

در نشســت بریکس که ماه آینده در روسیه برگزار می شود، 
 دو برنامه اساسی برای حذف دلار از مبادلات تجاری ارائه خواهد 

شد. 
به گزارش رسانه ها، نشســت وزیران انرژی کشورهای عضو بریکس 
امروز پنجشنبه برگزار می شود. عباس علی آبادی؛ وزیر نیرو به نمایندگی 
از ایران در اجلاس وزرای انرژی کشــورهای عضو بریکس و رویداد هفته 

انرژی روسیه حضور دارد. 
همچنین بعدازظهر دیروز،  سومین کمیته مقامات ارشد وزارتخانه های 
انرژی بریکس با حضور مدیران ارشد وزارت نیروی ایران برگزار شد. ضمن 
اینکه نشست انرژی جوانان بریکس و همکاری های تحقیقاتی انرژی بریکس 
از دیگر برنامه های حاشــیه ای این اجلاس است که نمایندگان ایران نیز 

در آن حضور دارند.
ولادیمیر پوتین؛ رئیس جمهور روسیه در نامه ای به شرکت کنندگان 
و مهمانان این مجمع نوشــت: »بدیهی اســت که در واقعیت های جدید 
ژئوپلیتیکــی، همکاری در بخش انرژی بایــد در خدمت تقویت اقتصاد 
ملی، کمک به حل مشکلات اجتماعی اولویت دار و بهبود کیفیت زندگی 

مردم باشد.«
او در مورد نشست آتی وزرای انرژی بریکس تصریح کرد: »توافق بر سر 
اصول مشترک کشورهایمان در انتقال عادلانه انرژی و ترسیم راه هایی برای 
تقویت نقش بریکس در گفت وگوهای انرژی در جهان بسیار مهم است.«

 تصمیم بریکس بر حذف دلار
گفتنی اســت، نشســت بریکس از تاریخ 22 تا 2۴ اکتبر 2۰2۴ در 
شهر کازان کشور روسیه برگزار خواهد شد. شکستن انحصار دلار آمریکا 
بر اقتصاد جهانی و ایجاد تغییرات اساسی در نظام اقتصادی بین المللی از 
اهداف مهم این نشست است و به احتمال زیاد در این رویداد مهم، جایی 
بــرای معرفی یک جایگزین واقعی بــرای دلار آمریکا به عنوان ارز غالب 

جهانی وجود خواهد داشت.
طبق گزارش منتشر شده در »بیزینس ورلد«، بریکس برنامه دارد تا 
یک پلتفرم نوین پرداخت چند ارزی را به جهانیان معرفی کند. این پلتفرم 
می تواند به کشــورهای عضو کمک کند تا با استفاده از ارزهای مختلف و 
متنوع، تجارت خود را گســترش دهند. همچنین، بریکس در نظر دارد تا 
یک طرح جدید برای یک ارز تجاری ایجاد کند که توسط طلا پشتیبانی 
می شود و به ثبات اقتصادی کمک خواهد کرد. علاوه بر این، اعضای بریکس 
در حال بررســی و پژوهش در مورد طراحی یک سیستم پرداخت مبتنی 
بر بلاکچین هستند که می تواند شفافیت و امنیت بیشتری را در معاملات 
بین المللی فراهم کند. همچنین به نظر می رسد که سبد ذخایر ارزی این 
گروه که به عنوان معیار جدید مالی اســتفاده می شود شامل ۴۰ درصد 
طلا خواهد بود و 6۰ درصد باقی مانده مربوط به ارزهای کشورهای عضو 

بریکس خواهد بود که قابلیت تبدیل به طلا را دارد.
فرآیند دلارزدایی که در این نشست مورد بحث و بررسی قرار خواهد 
گرفت شامل اقداماتی است که به موجب آن، دلار آمریکا به عنوان ارزی 
که برای تجارت کالاها و ســایر خدمات استفاده می شود به تدریج جای 
خــود را به ارزهای دیگر می دهد. این تغییر به کشــورهای عضو بریکس 
اجازه می دهد تا وابســتگی خود را به دلار کاهش دهند و به سمت ایجاد 

یک نظام مالی مستقل تر و پایدارتر حرکت کنند.

اقتصادی
صفحه ۴
پنجشنبه ۵ مهر ۱۴۰۳
۲۲ ربیع الاول ۱۴۴۶ - شماره ۲۳۶۷۹

کارت خــودرو ســواری سیســتم 
پــژو تیــپ پــارس مــدل 1386 
بــه رنگ ســفید- روغنی شــماره 
 1 2 4 8 6 0 3 9 5 1 9 ر  تــو مو
 50313902 شاســی  شــماره 
24 س   461 پــاک   شــماره 
ایران 44 به نام لطفعلی معتمدی 
مفقود گردیــده و از درجه اعتبار 

ساقط است. بندرعباس

سند کمپانی و شناسنامه مالکیت )برگ 
ســبز( خودرو ســواری ام وی ام مدل 
1393 نوک مدادی به شــماره موتور 
MVM472FGE039388 و به شــماره 
 NATEBAFB2E1017616 شاســی 
 و بــه شــماره انتظامــی 992 ق 14 
ایران 62 به نام سیداسمعیل عمادیان 
 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

است.

برگ سبز و سند کمپانی و 2 قطعه 
پاک خودرو کشاورزی 4-399*4 
 ITM به شــماره پاک 958 ک 32

ایــران 14 به رنــگ قرمز روغنی 
موتــور  شــماره  و  مــدل 1396 
شاســی  شــماره  و   YAW3965E

N3HKTAA5DHHS02615 مفقود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

مشــخصات  کارت  و  ســبز  بــرگ 
خــودرو ســواری فیدلیتــی پرایــم 
 46 ص   487 پــاک  شــماره   بــه 
ایــران 42 به رنگ مشــکی متالیک 
موتــور  شــماره  و   1402 مــدل 
*SQRE4T15C*BJPE60983* و شماره 
 NAGC1AB49R1028947 شاســی
مفقود شــده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

برگ ســبز و ســند کمپانی خودرو 
ســواری ب ام و 528I به شــماره 
ایــران 20   پــاک 636 ن 12- 
بــه رنــگ مشــکی روغنــی مدل 
ر  تــو مو ه  ر شــما و   2 0 1 5
N20B20AA3040975 و شماره 
 WBA5A5105FD940274 شاسی
مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

آگهی های

مفقودی

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

طرح »بنزین به نفر« یک راهکار برای کنترل مصرف سوخت است
 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان این که 
طرح »بنزین به نفر« بــه عنوان یک راهکار برای 
کنترل مصرف ســوخت و حفظ منابع ارزی کشور 
مطرح شده اســت، گفت: این طرح با هدف توزیع 
عادلانه تر یارانه های ســوخت، سهمیه بنزین را به 
جای خودرو به هر فــرد اختصاص می دهد و این 
برای صرفه جویی  بیشتری  انگیزه  می تواند  تغییر 

ایجاد کند.
به گزارش ایسنا، »حسینعلی حاجی دلیگانی«، عضو 
کمیســیون اقتصادی مجلس، با اشاره به اهمیت برقراری 
عدالت در توزیع یارانه ها تاکید کرد: طرح »بنزین به نفر« 
یکی از مهم ترین تحولات در سیاست های مرتبط با توزیع 
یارانه های ســوختی در کشور اســت که هدف اصلی آن 
افزایش عدالت و کاهش نابرابری ها در بهره مندی از منابع 

عمومی است.
وی افزود: در وضعیت کنونی، سیســتم سهمیه بندی 
بنزین به گونه ای است که هر خودرو سهمیه مشخصی از 
بنزین یارانه ای دریافت می کند، بدون توجه به این که تعداد 
افراد هر خانوار یا مالکیت خودروها چه میزان اســت. این 
به معنای آن است که افرادی که چندین خودرو دارند، از 
سهمیه بیشتری نسبت به کسانی که هیچ خودرویی ندارند 
بهره مند می شوند، که منجر به توزیع ناعادلانه یارانه سوخت 

در جامعه می گردد.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی 

خاطرنشــان کرد: طرح »بنزین به نفر« دقیقاً با این هدف 
تدوین شده است که این عدم توازن را اصلاح کند. در این 
طرح، هر فرد ایرانی، فارغ از اینکه مالک خودرو باشــد یا 
نه، ســهمیه ای از بنزین یارانه ای دریافت خواهد کرد. این 
تغییر در سیاســت های یارانه ای، بــه طور بالقوه می تواند 
تأثیرات چشمگیری بر توزیع منابع سوختی داشته باشد 
و نابرابری هایــی که در حال حاضر وجود دارند را کاهش 
دهد. بر اســاس این طرح، دیگر داشتن یا نداشتن خودرو 
تعیین کننده میــزان بهره مندی افراد از یارانه ســوخت 
نخواهد بود، بلکه همه افراد به طور یکســان از این منبع 

بهره خواهند برد.
 حل معضل مصرف ناهنجار بنزین 

وی ادامه داد: از منظر اقتصادی، اجرای طرح »بنزین به 
نفر« می تواند به بهینه سازی مصرف سوخت در کشور کمک 
کند. یکی از چالش های اصلی در نظام فعلی، مصرف ناهنجار 
بنزین توسط افرادی اســت که سهمیه بیشتری از یارانه 
دریافت می کنند، چرا که به دلیل دسترسی نامحدودتر به 
بنزین یارانه ای، انگیزه ای برای مدیریت بهتر مصرف ندارند. 
نماینده اصفهان در مجلس افزود: اما زمانی که سهمیه 
ســوخت به هر فرد اختصاص داده شود، این افراد ممکن 
اســت به فکر صرفه جویی در مصرف و مدیریت بهتر آن 
باشند. هرگونه صرفه جویی در مصرف سوخت می تواند به 
این افراد اجازه دهد تا سهمیه مازاد خود را ذخیره کنند یا 
حتی به فروش برسانند، که این خود مشوقی برای کاهش 

مصرف کلی سوخت در جامعه خواهد بود.
حاجی دلیگانی خاطرنشــان کــرد: علاوه بر این، این 
طرح تأثیرات مثبتی بر محیط زیست نیز خواهد داشت. از 
آنجایی که مصرف بنزین در خودروهای شــخصی یکی از 
عوامل اصلی آلودگی هوا در کشور است، هرگونه کاهش در 
مصرف می تواند بهبود کیفیت هوا و کاهش اثرات مخرب 
زیســت محیطی را به همراه داشته باشد. به همین دلیل، 
طرح »بنزین به نفر« نه تنها به عدالت اجتماعی و اقتصادی 
کمک می کند، بلکه در راستای توسعه پایدار و حفظ محیط 

زیست نیز گام مهمی محسوب می شود.
 لزوم تغییر در سیاست های یارانه ای کشور

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی 
اظهار داشــت: من به عنوان یکــی از نمایندگان مجلس 
و از طراحــان ایــن طرح، بر این باورم کــه این تغییر در 
سیاســت های یارانه ای کشور می تواند تأثیرات عمیقی بر 
وضعیت اقتصادی و اجتماعی کشور داشته باشد. اولین و 
مهم ترین فایده این طرح، همان طور که اشاره شد، ایجاد 

عدالت در توزیع یارانه های سوختی است. 
حاجــی دلیگانی با بیان اینکــه همه افراد، به صورت 
برابر از ســهمیه بنزین بهره مند خواهند شد، که این خود 
به کاهش نابرابری های اقتصادی در جامعه کمک می کند، 
افزود: در کنار این، اجــرای این طرح می تواند به کاهش 
مصرف بنزین و بهبود مدیریت منابع انرژی کشــور منجر 
شــود. وقتی که هر فرد مسئولیت سهمیه خود را برعهده 

داشته باشــد، انگیزه بیشتری برای مدیریت بهتر مصرف 
سوخت و کاهش هزینه ها خواهد داشت.

وی ادامه داد: همچنین ایــن طرح می تواند تأثیرات 
مثبتی بر رفتارهای مصرفی شــهروندان داشــته باشد. از 
آنجا که هر فرد به صورت مســتقیم با مقدار سهمیه خود 
درگیر است، بیشتر به استفاده بهینه و مسئولانه از منابع 
ســوختی توجه خواهد کرد. این به نوبــه خود می تواند 
الگوهای جدیدی از مصرف را در جامعه ایجاد کند که نه 
تنهــا به بهبود وضعیت اقتصادی خانوارها کمک می کند، 
بلکه به کاهش فشار بر منابع ملی سوخت نیز منجر می شود.

این نماینده تصریح کرد: این رویکرد، علاوه بر کاهش 
مصرف بی رویه بنزین، ممکن است باعث کاهش ترافیک 
نیز شــود، چرا که افراد ممکن اســت کمتر از خودروی 
شخصی استفاده کنند یا به دنبال استفاده از وسایل نقلیه 

عمومی باشند.
حاجــی دلیگانی در پایان افزود: به طور خلاصه طرح 
»بنزین به نفر« به عنوان یک راهکار برای کنترل مصرف 
ســوخت و حفظ منابع ارزی کشور مطرح شده است. این 
طرح با هدف توزیع عادلانه تر یارانه های سوخت، سهمیه 
بنزین را به جای خودرو به هر فرد اختصاص می دهد. این 
تغییر می تواند انگیزه بیشتری برای صرفه جویی و مدیریت 
بهتر مصرف بنزین در جامعه ایجاد کند و به جای هدررفت 
منابع ارزی برای واردات بنزین، از این منابع برای توسعه 

اقتصادی کشور بهره برداری شود.

تعدادی از اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس 
در اقدامی عجیب، اجــازه ورود طرح مالیات بر 

سوداگری به صحن علنی را نمی دهند.
به گزارش کیهان، طرح مالیات بر عایدی ســرمایه 
یکی از طرح های ضد دلالی است که به گفته کارشناسان، 
عدالت اقتصــادی را بهبود می دهد. این طرح ســال ها 
در راهروهای دولت، مجلس، شــورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام سرگردان بود و متأسفانه در این 
رفت و آمدها، بخش زیادی از اثرگذاری آن خنثی شد. با 
این حال کارشناسان امیدوارند همین قانون تلطیف شده 
هر چه زودتر تصویب شــود، اما حالا که طرح مذکور در 
آستانه ورود به صحن قرار دارد، با برخی دست اندازی ها 

در کمیسیون اقتصادی مواجه شده است.
جعفر قادری؛ نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
اخیرا در گفت وگو با ایبنا با اشاره به این موضوع که مصوبه 
مالیات بر عایدی ســرمایه به منظور رفع ایرادات شورای 
نگهبان در دســتور کار کمیسیون اقتصادی مجلس قرار 
دارد، گفته اســت: این مصوبه مراحل تصویب خود را در 

کمیسیون و صحن علنی طی کرده و برای اعلام نظر به 
شورای نگهبان ارسال شده بود.

وی افــزود: با توجه به اتمــام کار مجلس یازدهم از 
آن جایــی که مراحل کار تصویــب این طرح در مجلس 
به طور کامل طی نشــده بود در مجلس دوازدهم مصوبه 
مالیات بر عایدی ســرمایه برای رفع اشکالات در دستور 

کار قرار گرفت.
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: 
با توجه به ابهامات و سؤالات تعدادی از نمایندگان دوره 
جدید دربــاره مصوبه مالیات بر عایدی ســرمایه مرکز 
پژوهش های مجلس گزارشــی را در این باره آماده و به 
اعضای کمیسیون ارائه کرده و قرار است در جلسه دیگر 
توضیحــات و گزارش های مرکز پژوهش های مجلس به 
اعضای جدید کمیســیون در این باره ارائه شود و سپس 
مصوبه مالیات بر عایدی ســرمایه به منظور رفع ایرادات 

شورای نگهبان در دستور کار کمیسیون قرار گیرد.
وعده ای که وفا نشد

گفتنی است دوشنبه هفته قبل نیز سید شمس الدین 

حســینی؛ رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: 
»شورای نگهبان به طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی 
ایراداتی به لحاظ معادل واژگان انگلیسی و فارسی گرفته 
بود که در مشــورت با نماینده شورای نگهبان، دو تا سه 

ایراد مختصر مذکور، برطرف شد.«
او وعده داد: »امیدواریم متن طرح مالیات بر سوداگری 
و سفته بازی، حداکثر تا آخر همین هفته، یعنی سه شنبه 
یا چهارشنبه، به صحن علنی مجلس ارائه و تعیین تکلیف 
شــود.« اما شنیده های خبرنگار ما حاکی از آن است که 
تعدادی از اعضای کمیســیون اقتصادی اجازه نمی دهند 
طرحی که ۹۰ درصد مســیر تصویــب را طی کرده، به 

صحن علنی برسد.
 گام آخر تصویب طرح مهم

لازم به یادآوری است که مجلس یازدهم در آخرین 
هفته های کاری خود با تصویب طرح مالیات بر سوداگری 
و سفته بازی، نقطه درخشانی در کارنامه خود ثبت کرد. 
رأی گیری نهائی برای طرح مالیات بر ســوداگری پس از 
رفع ایرادات شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 

نظام در دستور کار این هفته مجلس گنجانده و دو سوم 
آن تصویب شد. حال در گام آخر، قرار است برخی ایرادات 
جزیی تر باقــی مانده، از نظر شــورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام که برطرف شده، در صحن مجلس 

به رأی گذاشته شود.
البته تصویب مالیات بر سوداگری در مجلس که شامل 
نیم درصد جمعیت کشــور یا همان ثروتمندان می شود 
موجب شــده که دلالان و اصلاح طلبــان در برابر مردم 
صف آرایی کنند؛ تا جایی که وزیر ارتباطات دولت روحانی 
که تخصصی در اقتصاد ندارد کشور را تهدید کرده است!

هــدف اصلی طــرح مالیات بر ســوداگری، افزایش 
هزینه سفته بازی و جلوگیری از تبدیل کالاهای مصرفی 
به سرمایه ای است؛ چنانکه در سال های اخیر شاهد این 
رفتارهای ســفته بازانه در بازارهای ملک، ارز، خودرو و... 
بوده ایــم. از ایــن رو این طرح به دنبال آن اســت که از 
»ســود« حاصل از مابه التفاوت خرید و فروش های مکرر 
ارز، مســکن، خودرو و طلا مالیات اخذ کند تا تمایل به 

سفته بازی در این بازارها کاهش یابد.

کیهان بررسی می کند

تعلل عجیب کمیسیون اقتصادی مجلس
درباره تصویب طرح مالیات بر سوداگری
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کارشناس ارشد انرژی مطرح کرد

صادرات گاز خام مقرون به صرفه تر از صادرات متانول!
انرژی گفت: صادرات گاز  یک کارشناس ارشــد 
طبیعی درآمد بیشتری نسبت به صادرات متانول برای 
کل اقتصاد کشــور دارد. تبدیل گاز برای ما به متانول 
ارزش افزوده ای ندارد و طبق برنامه هفتم پالایشگاه و 
پتروشیمی ها باید در زنجیره ارزش خود سرمایه گذاری 

کنند.
»حبیب الله ظفریان« کارشناس ارشد انرژی در گفت و گو 
با خبرگزاری مهر با اشاره به اینکه توسعه زنجیره پتروشیمی 
مبتنی بر خوراک گازی بوده اســت، گفت: متاسفانه ما برای 
توسعه زنجیره ارزش، استفاده از خوراک مایع را توسعه ندادیم 
که این مسئله مربوط به سیاست هایی است که پس از اکتشاف 

پارس جنوبی اتخاذ شد.
وی ادامه داد: پس از اکتشــاف پارس جنوبی پیش بینی 
مبنی بر تولید گاز مازاد صورت گرفت به همین دلیل صنایع 
مبتنی بر گاز توسعه پیدا کرد. بر همین اساس پتروشیمی های 

گازی از جملــه پتروشــیمی های متانولی و اوره آمونیاک که 
خوراک گازی دارند افزایش پیدا کرد.

این کارشناس انرژی خاطر نشان کرد: زنجیره ای که گاز 
دارد، یک زنجیره محدود است و محصولاتی که تولید می کند 
ارزش افزوده چندانی ندارند. در حالی که زنجیره خوراک مایع 
یا نفت خام هم محصــولات متنوع تری را تولید و هم ارزش 

افزوده محصولات تولیدی بیشتر است.
ظفریان با اشــاره به اینکه توسعه صنعتی که با رویکرد 
خوراک گاز اکنون مشــکلاتی را به همراه دارد، خاطر نشان 
کرد: به دلیل اینکه محصولات پتروشــیمی که از خوراک گاز 
استفاده می کنند ارزش افزوده بالایی ندارند و در کنار آن هم 
اکنــون ناترازی گاز وجود دارد، در اولین اقدام برای توســعه 
زنجیره ارزش خوراک گاز به خوراک مایع تغییر کند. در این 
شرایط زمینه توسعه پترو پالایشگاه ها بسیار مهم است یعنی 
واحد هایی که بتوانند هم نفت خام داشته باشند هم پالایش 

را انجام دهند و به صورت مجتمع های یکپارچه تکمیل زنجیره 
نفت خام را داشته باشند تا به محصول نهائی تبدیل شود.

این کارشناس ارشد انرژی اضافه کرد: برای توسعه زنجیره 
ارزش تغییر رویکرد توسعه خوراک گاز به خوراک مایع است 
و در کنار آن پتروشیمی هایی که اکنون از خوراک گاز مصرف 
می کنند، زنجیره شــان را به محصولات با ارزش افزوده بالاتر 
تکمیل و توسعه دهند زیرا بخشی از گاز را به متانول تبدیل 
می کننــد. ظفریان توضیح داد: اگر گاز طبیعی را صادر کنیم 
هر متر مکعب تقریباً ۳۰ ســنت می شود اما صادرات متانول 
درآمدی که برای کل اقتصاد کشــور دارد کمتر از ۳۰ سنت 
است. زیرا تبدیل گاز برای ما به متانول ارزش افزوده ای ندارد 
به طوری که حتی خام فروشــی ارزش افزوده مالی بیشتری 

برای کشور به همراه دارد.
وی ادامه داد: برای اینکه از متانول ارزش افزوده بیشتری 
دریافت کنیم، ابتدا باید زنجیره آن را تکمیل کنیم و بخشی 

را به محصولات پایین دستی و بخشی ادامه دهنده این زنجیره 
باشند که نیازمند سرمایه گذاری است. متاسفانه مشکلی که در 
توسعه صنعت پتروشیمی وجود دارد آن است که سودی که 
در این واحد ها به دست می آید بین سهامداران توزیع می شود.

ظفریــان در خاتمه با اشــاره به اینکــه در برنامه هفتم 
توســعه تدابیر مناسبی در این زمینه اتخاذ شده است، اضافه 
کرد: در برنامه هفتم توسعه تبصره ذیل ماده ۴5 این تکلیف 
را به پالایشــگاه و پتروشیمی ها کرده که به ازای خوراکی که 
دریافت می کنند مکلف هستند که ۴۰ درصد از سود سالانه 

خود را در زنجیره ارزش سرمایه گذاری کنند.
به گفته این کارشناس، منفعت پتروشیمی ها و پالایشگاه ها 
در این است که به ســمت واحد های تکمیلی زنجیره ارزش 
حرکت کنند و براســاس تاکید برنامــه هفتم نیز هیچ راهی 
جــز این ندارند که از محل ســود واحد هــا زنجیره ارزش را 

تکمیل کنیم. 

مدیر نظارت بر ناشران ســازمان بورس از 
با شرکت  انجام مکاتبات سپرده گذاری مرکزی 
»مپنا« برای پرداخت سود سهام عدالت خبر داد 
و تاکید کرد: هفته گذشته سپرده گذاری مرکزی 
برای پنجمین بار با شــرکت »مپنا« مکاتباتی 

داشته است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، تاخیر در واریز سود 
سهام عدالت وارد چندمین ماه خود شده است؛ سودی 
که برای نخستین بار در تاریخ سهام عدالت سه مرحله ای 

شده است.
واریز سود مرحله نخست و دوم به ترتیب در ابتدای 
زمستان و انتهای سال گذشته انجام شد و از آن زمان 
تاکنون بیش از هفت ماه اســت که سهامداران عدالت 
منتظر دریافت سود مرحله سوم خود هستند؛ که فعلا 

خبری از آن نیست.

در حالی ســهامداران عدالت، سود سهام مجامع 
سال 1۴۰1 خود را به طور کامل دریافت نکرده اند که 
بخش قابل توجهی از مجامع سال 1۴۰2 شرکت ها نیز 
برگزار شده است، و رفته رفته باید سهامداران سود این 

مجامع را دریافت کنند.
هر چند که مجید عشــقی رئیس قبلی ســازمان 
بورس و احســان خاندوزی وزیر پیشــین اقتصاد هم 
قول پرداخت مرحله ســوم سود سهام عدالت تا پایان 
خردادماه امسال را داده بودند، حالا این تاخیر به مهرماه 

کشیده شده است.
روز گذشــته »ولی الله جعفری«، مدیر نظارت بر 
ناشران سازمان بورس با اشاره به اقدامات سازمان بورس 
و اوراق بهادار درخصوص واریز سود سهام عدالت، گفت: 
سازمان بورس با شرکت هایی که سود سهام عدالت را 

بموقع پرداخت نکرده باشند، برخورد می کند.

وی درعین حال از انجام مکاتبات ســپرده گذاری 
مرکزی با شــرکت »مپنا« برای پرداخت ســود سهام 
عدالت خبر داد و تاکید کرد: هفته گذشته سپرده گذاری 
مرکزی برای پنجمین بار با شــرکت »مپنا« مکاتباتی 
داشته است. علاوه براین، سازمان بورس نیز پیگیر است 

تا سود سهام عدالت از شرکت مربوط وصول شود.
جعفــری پیش از این نیز اعلام کرده بود: برای آن 
دسته از شرکت هایی که سود سهام عدالت را پرداخت 

نکرده باشند، گزارش تخلف تهیه و ابلاغ شده است.
البته این مسئول به این موضوع هم اشاره کرد که 
پرداخت نشدن سود سهام از سوی شرکت »مپنا« به 
دلیل دریافت نشدن مطالبات مپنا از مجموعه وزارت 

نیرو بوده است.
روز سه شنبه نیز مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس 
در گفت وگویی با اشــاره به آخرین جزئیات واریز سود 

سهام عدالت اعلام کرده بود: الباقی سود سهام عدالت 
از سوی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس تسویه 
 شده و تنها شرکت مپنا برای عملکرد سال 1۴۰1 حدود 
 5۰۰ میلیارد تومان بدهی دارد که تاکنون پرداخت نشده 

است.
او به این موضوع هم اشــاره کرده بود: در مجموع 
تاکنون برای واریز مرحله ســوم و تســویه سود سهام 
عدالت 2۴ هزار و 5۰۰ میلیارد تومان پول واریز شده 
است که اگر مبلغ باقی مانده هم به آن اضافه شود حدود 
25 هزار میلیارد تومان سود مرحله سوم و تسویه سهام 

عدالت خواهد بود.
جعفری همچنین در پاســخ به پرسشی مبنی بر 
این که سود سهام عدالت واریز می شود یا باید همچنان 
منتظر مپنا بود، توضیح داد: در این خصوص شــورای 

عالی بورس تصمیم گیری می کند.

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس خبر داد

واریز ۲5 همت سود مرحله سوم سهام عدالت، معطل یک شرکت

رسانه های رژیم صهیونیستی صبح دیروز اعلام 
کردند که فعالیت فرودگاه بن گوریون تل آویو متوقف 
شده و لغو پروازهای شرکت های خارجی از مبدا و به 

مقصد اسرائیل ادامه دارد.
به گــزارش خبرگــزاری فارس؛ حملات موشــکی 
روزافزون حزب الله لبنان به شــمال فلسطین اشغالی در 
پاسخ به تجاوزات اســرائیل به جنوب لبنان، برنامه های 
شــرکت های هواپیمایی خارجی و داخلی در اسرائیل را 

مختل کرده است.
در حالی که فرودگاه بن گوریون روز سه شــنبه اعلام 
کرده بود که طبق روال عادی خود فعالیت می کند اما از 
صبح دیروز با شلیک نخستین موشک بالستیک حزب الله 
به تل آویو رســانه های رژیم صهیونیســتی خبر از توقف 

پروازهای آن منتشر کردند.

روزنامه اقتصادی کالکالیست گزارش داد موشک باران 
شمال اسرائیل توســط حزب الله آسمان این منطقه را از 
دسترس خارج کرده است به خصوص پروازها از و به حیفا 

که برای فصل تعطیلات پیشرو برنامه ریزی شده بود.
با وجود اینکه »میری رگــو«، وزیر حمل ونقل رژیم 
صهیونیســتی روز سه شــنبه دســتوراتی را به مقامات 
هواپیمایی کشوری و فرودگاهی برای ادامه فعالیت فرودگاه 
بین المللی بن گوریون در تل آویو صادر کرده اســت، اما 
بیشتر شرکت های هواپیمایی بین المللی پروازهایشان را 

به تل آویو متوقف کردند.
بر اساس گزارش روزنامه یدیعوت آحارونوت، شرکت 
هواپیمایی جدید اسرائیلی »ایر حیفا« نیز که قرار بود طی 
روزهای آینده مجوز خود را دریافت کند و امیدوار بود اولین 
پرواز خود را از فرودگاه بین المللی حیفا انجام دهد، با توجه 

به تشدید اوضاع به نظر می رسد مجبور به تغییر آن شود.
این شــرکت جدیدالتاســیس اعلام کرده که تمام 
آمادگی های لازم را تکمیل کرده و آماده فعالیت عملیاتی 
با هدف خدمت رسانی به ساکنان شمال و انجام پروازهای 
این منطقه است اما فعلا حملات حزب الله اجازه فعالیت 

را نمی دهد.
فرماندهی جبهه داخلی اسرائیل از این شرکت خواسته 
تا فعالیت های خود را موقتاً به تل آویو منتقل کند تا زمانی 
که شرایط اجازه دهد عملیات تجاری را طبق برنامه ریزی 

از فرودگاه حیفا انجام دهد.
طبق برنامه اولیه این شرکت، قرار بود هواپیماها یک 
هفته پیش با اولین پرواز از حیفا به ایلات )جنوب( فلسطین 
اشغالی، به اضافه مقاصدی در قبرس و یونان، بلند شوند.

این در حالی است که بسیاری از پروازها توسط برخی 

شرکت های هواپیمایی بین المللی نیز لغو شده و به گفته 
روزنامه اقتصادی کالکالیست اختلالات گسترده در فعالیت 

خطوط هوائی با گسترش جنگ همچنان ادامه دارد.
صبح دیروز شــرکت ارزان قیمت »ویز ایر« هم از لغو 
پروازهای خود در مسیرهای اسرائیل برای امروز پنجشنبه 
خبر داد. این شــرکت گفت که پروازهایش به اسرائیل و 
اردن با تأخیر موقت همراه اســت و به نظارت بر تحولات 

وضعیت امنیتی ادامه می دهد.
همزمان بریتیش ایرویز و ایر اسپانیا هم پروازهای خود 
را به و از اسرائیل تا روز جمعه لغو کردند. شرکت انگلیسی 
ویرجین آتلانتیک هم که قرار بود در ماه جاری پروازهای 
روزانه خود را به اسرائیل از سر بگیرد، این تصمیم را تا 27 
ماه اکتبر)ششــم آبان( به تعویق انداخته است و وضعیت 

امنیتی خاورمیانه را تحت نظر دارد.

طبق اعلام روزنامه کالکالیست

موشک حزب الله فعالیت فرودگاه بن گوریون را متوقف کرد


